
گروه اقتصادی - معاون برنامه ریزی شــیلات چابهار گفت: در حال حاضر ١٠٠٠ لنج مجاز و ٢٧٠٠ شــناور 
 مجاز صیادی داریم که دو برابر این رقم صید غیر مجاز انجام می شود و علت عدم مجوز محدودیت منابع دریایی 

است.
آرش ثنایی، معاون برنامه ریزی شیلات چابهار در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در استان سیستان و بلوچستان 
١١ مرکز ارایه خدمات به صیادان وجود دارد، اظهار داشــت: در اســتان ٧ بندر صیادی ۴ مرکز تخلیه صید وجود 
دارد و بیش از هزار فروند ناوگان صیادی را تشــکیل داده اند و عمده صید ماهی تن اســت بطوریکه در این استان 

بیشتر از ٧٠ صید تن ماهی انجام می شود.
وی ادامه داد: ســال گذشــته ٣٠٠ هزار تن برداشــت از آب های ساحلی و فراساحلی داشتیم که ١٢٠ هزارتن 
 مربوط به تن ماهی بود، در کشــور بیش از ١٠٠ واحد کنســرو ســازی وجود که ٣٣ واحد در این اســتان مستقر 

هستند . 
معاون شــیلات چابهار با بیان اینکه برنامه ما افزایش ناوگان فراســاحلی برای صید تن ماهی است، گفت: به 
دنبال تغییر رویکردها هســتیم چراکه وقتی ماهی تن به صورت گوشــتی صید می شود قیمت آن ١.۵ دلار است اما 

اگر به صورت تازه خوری وارد بازار جهانی  شود قیمت آن به ١٢ دلار می رسد.
ثنایی با اشــاره به بازار جدید صادراتی افزود: آبزیان به کشــورهای خلیج فارس، اروپا،  آسیای جنوب شرقی 
و ژاپن صادر می شود و بازار جدید صادراتی  روسیه است و در سال گذشته ٢٠ درصد صادرات ما به کشورهای 

شمال ایران و روسیه بود.
وی با بیان اینکه در این استان صید ترال نداریم، گفت:  در این استان صیاد چینی نداریم البته در مناطق  کشتی ها 

صید چینی بودند که توسط ایرانی خریداری شده بود اما صیادان چینی نبودند.
معاون شیلات چابهار مبنی بر اینکه چرا به صیادان مجوز صید داده نمی شود و میزان برداشت هایی غیر مجاز 
را چقدر تخمین می زنید، گفت: معتقدم جلوگیری از صادرات صید ترال اشتباه است و در حال حاضر ١٠٠٠ لنج 
مجاز و ٢٧٠٠ شــناور مجاز صیادی داریم که دو برابر این رقم صید غیر مجاز انجام می شــود و علت عدم مجوز 

محدودیت منابع دریایی است.

معاون شیلات چابهار:

  ٢ برابر صیادان مجاز، صیاد غیرمجاز داریم
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گروه اقتصادی - در دیدار وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات جمهوری 
اسلامی ایران و وزیر ارتباطات و حمل 
و نقــل عمان بر ضرورت تســریع در 
اجرایی شــدن توافقات دو طرف در 
حوزه ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
با هدف توسعه مناســبات دو کشور 

تأکید شد.
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در مسقط با »سعیدبن 
حمود المعولی« وزیر ارتباطات و حمل 

نقل عمان دیدار و گفت و گو کرد.
زارع پور ضمن اظهار خوشحالی از 
دعوت وزیر ارتباطات عمان برای انجام 
این سفر گفت: از چند ماه گذشته و بعد 

از سفر وزیر ارتباطات عمان به تهران، 
گروه های کارشناســی دو کشــور در 
محورهای مختلف با یکدیگر جلسات 
کارشناســی زیادی را برگزار کردند و 
در حوزه هــای مختلف برنامه هایی را 
برای همکاری مشترک تدوین کردند. 
در حــوزه ارتباطات برنامه هایی چون 
همــکاری در زمینه ترانزیــت داده و 
همچنین در بخش های زیرســاختی 
برنامه هایی برای همکاری تدوین شده 
است و در حوزه فناوری اطلاعات نیز 
جمهوری اسلامی ایران تجربه خوبی 
در حوزه دولت الکترونیک و راه اندازی 
خدمات دیجیتــال دارد که می توانیم 
همکاری های خوبی را داشــته باشیم. 

زارع پور با بیان اینکه در حوزه اقتصاد 
دیجیتال نیز همکاری های مشــترکی 
خواهیم داشت، تصریح کرد: در حوزه 
پســت می توانیم اقدام مشترک خوبی 
انجام دهیم و برای ورود کالاهای ایرانی 
مــورد توجه مردم عمــان و همچنین 
کالاهای عمانی مورد نیاز مردم ایران، 
تسریع صورت بگیرد. وزیر ارتباطات 
با اشاره به پیشــرفت های جمهوری 
اســلامی ایران در حــوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، خاطرنشان کرد: ما 
آمادگی انتقال این فناوری ها به کشور 
دوســت و برادر عمــان را داریم. وی 
با اشــاره به ارتقای روابط دو کشــور 
در زمان ریاســت جمهوری آیت الله 

رییسی، اظهار امیدواری کرد که توسعه 
روابط دو کشــور به همین شکل ادامه 
داشته باشــد. وزیر ارتباطات و حمل 
و نقل عمان نیز ضمن خوشامدگویی 
به زارع پور، به ریشــه دار بودن روابط 
دو کشــور اشــاره کــرد و گفت: در 
گذشــته نیز همکاری های مشترکی 
در زمینه هایی چون کابل های دریایی 
انجام شده و عمان آمادگی دارد که این 
همکاری ها را گسترش دهد.المعولی با 
اظهار امیدواری نسبت به همکاری در 
زمینه ترانزیت داده با ١۵ کشور همسایه 
ایران، تصریح کرد: در خصوص انتقال 
داده از عمان تل به شــرکت ارتباطات 
زیرساخت در جلســات کارشناسی 

توافقاتــی صورت گرفته اســت.وی 
همچنین از آمادگی عمان برای سرمایه 
گذاری مشترک برای ایجاد مراکز داده در 
ایران و عمان خبر داد.در پایان دو طرف 
بر تدوین برنامه زمان بندی مشخصی 
برای پیشبرد تفاهمات صورت گرفته 
تاکید کردند. بنا به این گزارش، ســفر 
وزیر ارتباطات به مسقط پاسخی است 
به ســفر وزیر ارتباطات و حمل نقل 
عمان که اردیبهشــت ماه سال جاری 
انجام شــد و در جریان این ســفر، دو 
طرف تفاهم نامه همکاری های مشترک 
در محورهایی چون زیرساخت، پست، 
پست بانک و فناوری اطلاعات به امضا 

رساندند.

گروه اقتصادی -ســخنگوی سازمان هواپیمایی کشور گفت: 
فروش چارتری بلیت هواپیما در قالب هر نوع فروشی از جمله تکی 

و یا خرید گروهی ممنوع است.
جعفر یازرلو گفت: فروش چارتری در قالب هر نوع فروشی از 
جمله تکی و یا خرید گروهی ممنوع است و هیچ آژانس  مسافرتی و 

یا ایرلاینی حق ندارد اقدام به فروش بلیت چارتری کند.

به گفته سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور،  سازمان هواپیمایی 
کشــور  همراه با سازمان تعزیرات به صورت مداوم اقدام به بازرسی 
و نظارت بر روند فروش بلیت ها می کند و همواره تاکید کرده ایم با 
توجه به ممنوعیت فروش بلیت چارتری در تمامی مسیرها در صورت 

مشاهده فروش بلیت برخورد قاطع به متخلف می شود.
او گفت: مســافر چه یک یلیت خریداری کند چه ۵٠ بلیت به 

هیچ عنوان آژانســی حق ندارد خارج از نرخ مصوب گران فروشــی 
کند. سازمان هواپیمایی در حال تهیه یک سامانه ای است که از طریق 
آن  اقدام به صدور بلیت کند که با این سامانه میزان تخلف و خطا در 
این بخش صفر می شود. از مسافران درخواست می شود در صورت 
مشاهده تخلف و یا گران فروشی بلیت به سایت سازمان هواپیمایی 

کشور مراجعه و درخواست شکایت خود را مطرح کنند. 

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی- داســتان 
خودرو های وارداتی بیش از یک سال 
است در رسانه ها به یکی از مهم ترین 
خبر های خودرویی تبدیل شده است؛ 
موضوعی کــه با الــزام قانونی مبنی 
بــر واردات خودرو هــای اقتصادی 
متناسب با قدرت خرید طبقه متوسط 
و کم درآمد مــورد تاکید قانون گذار 
بود، ولی با گذشت چندین و چند ماه 
انتظار، حالا چند وقتی است که وزارت 
صمــت، فرآینــد ورود خودرو های 
خارجی را ســرعت بخشیده است؛ 
ســازوکاری که همچون خودرو های 
داخلــی، از طریق ســامانه یکپارچه 

عملیاتی می شود.
اما نکته مهــم در این میان، نبود 
اثری از خودرو های اقتصادی اســت؛ 
خودرو هایــی که انتظــار می رفت با 
عرضه گسترده آن ها، نبض بازار تعدیل 
و قیمت هــای نجومــی خودرو های 
داخلی، شکسته شــود. این در حالی 
اســت که در روز های اخیر، ســامانه 
مذکور از خودرو هایی رونمایی کرده 
که در خانواده میلیاردی ها جای دارند؛ 
بــرای نمونه، یکی از خودرو هایی که 
به تازگی در سامانه یکپارچه مشخص 

شده است، خودروی چینی هونگچی 
H۵ اســت که قیمت علی الحساب 
آن یک میلیــارد و ۹۵٠ میلیون تومان 
تعیین شــده اســت؛ یعنی حدود دو 
میلیارد تومان ناقابل. البته با توضیحات 
ســامانه یکپارچه، باید به این قیمت، 
مواردی همچون هزینه ها و عوارض 
قانونی پس از ترخیص از قبیل مالیات 
بر ارزش افزوده، هزینه های شــماره 
گذاری، اســقاط خودروی فرسوده، 
کرایه حمل و ... را اضافه کنیم تا قیمت 
نهایی آن مشخص شود؛ قیمتی نهایی 
که می تواند به ســه میلیارد تومان هم 
برســد و رویایی دست نیافتنی برای 

عموم مردم شود.
دیگــر خــودروی میلیــاردی، 
خودرویی از شــرکت هیوندایی کره 
به نام Tucson است که قیمت علی 
الحساب آن یک میلیارد و ٧۵٠ میلیون 
تومان تعیین شده است و این خودرو 
نیز با لحاظ ســایر هزینه ها، به کانال 

٢ میلیــاردی خواهد رفت و اقتصادی 
نخواهد بود.خــودروی تویوتا کرولا 
نیز دیگر خودروی ژاپنی اســت که با 
قیمت علی الحســاب یک میلیارد و 
۵۵٠ میلیون تومان آماده عرضه شــده 
اســت، ولی قیمت نهایی بسیار بالاتر 
خواهد بود. سایر خودرو ها نیز دست 
کمی از این ســازوکار قیمتی ندارند؛ 
اما نکته قابل تامل آن جایی اســت که 
مهدی ضیغمی، معاون وزیر صمت در 
نشست خبری با خبرنگاران بدون هیچ 
اشــاره ای به وعده داده شده صمتی ها 
مبنی بر واردات خودرو های اقتصادی 
متناســب با قدرت خرید مردم، گفته 

اســت: »به ٣٧ شرکت مجوز واردات 
داده شــد که ٢٠ شرکت اقدام به ثبت 
سفارش برای واردات خودرو کرده اند 
و ارز برای ١۵ شــرکت تامین شــده 
اســت، اما کم بودن واردات برعهده 

وزارت صمت نیست.«
بنابراین بهتر اســت مســئولان 

وزارت صمت در خصوص واردات 
خودرو هــای اقتصادی بــرای مردم 
توضیح دهند تا مشــخص شــود که 
بالاخره خودرویی با قیمت متناســب 
بــا قدرت خرید طبقه متوســط و کم 
درآمــد وارد خواهد شــد یا خیر؟ آیا 
همه خودرو های وارداتی قرار اســت 
برای قشر مرفه باشد؟ این ها ابهامات و 
سوالاتی است که نیاز به شفاف سازی 

از سوی وزارت صمت دارد.
خریــد و فــروش حوالــه 

وارداتی ها هم کلید خورد
امــا از قیمت هــای میلیــاردی 
خودرو هــای وارداتی کــه بگذریم، 

این روز ها دوباره مســاله قدیمی در 
خصوص فروش خودرو در حال داغ 
شدن است؛ یعنی خرید و فروش حواله 
خودرو های وارداتــی. این در حالی 
اســت که طبق گفته مسئولان صمت، 
فعــلا ٣٠ هزار نفر شــرایط دریافت 
خودرو هــای وارداتی را دارند، چون 

این افراد در پایان سال گذشته با بلوکه 
کردن ۵٠٠ میلیون تومان در حســاب 
بانکی، در لیست انتظار قرار گرفته اند. 
اما حالا با نگاهی به سایت های خرید 
و فــروش خودرو در فضای مجازی، 
مشخص اســت که برخی این افراد، 
آگهی فــروش حواله خودروی خود 
را به نمایش گذاشــته انــد. به عنوان 
نمونه در تصویر زیر می بینید که حواله 
خــودروی جتا Jetta VS٧ فولکس 
واگن ٢٠٢٣ با قیمت پایه ٢۹٠ میلیون 
تومان آماده فروش است؛ خودرویی 
که در ســامانه یکپارچه با قیمت علی 
الحســاب یک میلیارد و ۶۵٠ میلیون 

تومان تعیین شده است.
ایــن در شــرایطی اســت که 
اسفندماه سال گذشته، وزارت صمت 
در زمان شروع نام نویسی خودرو های 
وارداتی در اطلاعیه ای گفته بود: انتقال 
امتیاز و حقوق ناشی از خرید خودرو، 
به اشخاص )حتی به صورت وکالتی( 
و نیز فروش حواله خودرو به صورت 
وکالتــی ممنوع اســت. امکان صلح 
خودرو های وارداتــی وجود ندارد. 
همچنین امکان انتقال سند خودرو به 
مدت یک ســال از زمــان خرید و نیز 
امکان ثبت نام و خرید برای اشخاص 

حقوقی وجود ندارد.  

شمارش وارداتی های میلیاردی به پاییز رسید؛

خودروی لوکس چینی دو میلیاردی هم آمد؛ 
فعلا علی الحساب به اضافه چند صد میلیون دیگر

بهتر است مسئولان وزارت صمت در خصوص واردات خودرو های اقتصادی برای مردم توضیح دهند 
تا مشخص شود که بالاخره خودرویی با قیمت اقتصادی و متناسب با قدرت خرید طبقه متوسط و کم درآمد جامعه 

وارد خواهد شد یا خیر؟!

گروه اقتصــادی - علی رغم 
ممنوعیــت واردات کالاهای گروه ۴، 
برخی ســودجویان با سوءاستفاده از 
ابهامات قانونی موفق شــده اند کالای 
خود را از طریق ســازمان جمع آوری 
و فــروش اموال تملیکــی به فروش 

برسانند.
مســئله رســوب کالا در بنادر 
و گمرکات کشــور، به یکی از موانع 
اصلی در مدیریت منابع ارزی کشور 
تبدیل شده و همچنان راهکار مؤثری 
بــرای مقابله با این معضل از ســوی 
سیاســت گذاران کشــور ارائه نشده 
است. علاوه بر هدر رفت منابع ارزی 
و تحمیل هزینه های هنگفت به کشور، 
مسئله رســوب و به دنبال آن متروکه 
شــدن کالا، ظاهراً موجب شده است 
که برخی سودجویان با سوءاستفاده از 
خلاءهای قانونی، نســبت به واردات 
کالاهای ممنوعه به کشــور از طریق 
مبادی رسمی اقدام کنند. اما این اتفاق 
چگونه و از چه طریقی رخ داده است؟

برای پاســخ به این پرسش ابتدا 
باید نگاهی بــه طبقه بندی کالاهای 
وارداتی داشــته باشــیم؛ به طورکلی 

اقلام وارداتی از حیث کســب مجوز 
برای واردات به کشور، شامل ٣ دسته 
مختلف »کالاهــای مجاز«، »کالاهای 
مجاز مشــروط« و »کالاهای ممنوع« 
می شــوند. »کالاهای مجاز« اقلامی 
هســتند ورود آن نیاز به کسب مجوز 
ندارد. این کالاها نیــاز بازار را تأمین 
می کنند و یا اینکه بــرای تأمین مواد 
اولیه صنایع داخلی ضروری هستند. 
اما »کالاهای مجاز مشروط« کالاهایی 
هســتند که ورود آن نیاز به کســب 
موافقــت قبلی یک یا چند ســازمان 

دولتی دارد.
اما در خصوص دسته سوم یعنی 
»کالاهای ممنوع«، ماجرا کمی متفاوت 
است. برخی از این اقلام اساساً اجازه 
واردات ندارنــد کــه عمدتاً مخالف 
موازین شرعی هستند. اما پس از سال 
۹٧ و تصویب شورای اقتصادی سران 
قوا، واردات گروه کالایی چهار نیز که 
شامل کالاهای لوکس و یا دارای مشابه 
تولید داخل هستند، ممنوع شده است. 
در این گروه، نام حدود ١۵۵٠ قلم کالا 
دیده می شود، لوازم خانگی و پوشاک 
از جمله شاخص ترین نمونه های این 

فهرســت بلندبالا هستند که واردات 
آنها به دلیــل محدودیت منابع ارزی 
و همچنین حمایــت از تولید داخل، 

ممنوع شده است.
ترفنــد واردات کالاهــای 
ممنوعــه در پوشــش امــوال 

متروکه!
همان طور که توضیح داده شــد 
واردات گــروه کالایی چهار، در چند 
سال اخیر ممنوع بوده و به همین جهت 
امکان ثبت سفارش این کالاها وجود 
نداشته اســت؛ اما در اتفاقی عجیب، 
برخی از کالاهــای گروه ۴ در همین 
مدت، بدون ثبت سفارش وارد قلمرو 
گمرکی شده و پس از گذشت مهلت 
نگهداری، ایــن اقلام به عنوان کالای 
متروکه تحویل سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی داده شده است. 
این سازمان نیز مطابق قانون پس 
از فروش این اقلام در بازار، نزدیک به 
۹٠ درصد ارزش این کالاها را تحویل 
صاحب کالا می دهد؛ با این اوصاف، 

کالایی که اساســاً نباید وارد کشــور 
شود طی یک سازوکار ظاهراً قانونی 
در داخل کشــور به فروش رسیده و 
صاحب کالا نیز به عوائد مورد انتظار 
خود دســت یافته و احتمــالاً به کار 
خــود ادامه داده اســت. اما این اتفاق 
دقیقاً چگونه و بر چه اساسی صورت 

پذیرفته است؟!
طبــق اظهارات کاظــم اکرمی، 
بازرس کل اســتان فــارس، در این 
رویه فســادزا، کالاهــای گروه چهار 
)کــه قانوناً امکان ورود به کشــور را 
ندارند( به صورت رسمی وارد مبادی 
ورودی کشور شــده اما به دلیل عدم 
امکان ثبت ســفارش برای آن کالاها 
قابلیت ترخیص نداشــته اند، پس از 
انقضای مهلت نگهداری این کالاها، 
گمرکات اجرایی کشــور با استناد به 
بخشــنامه سابق دفتر حقوقی گمرک 
ایــران و تبصره ذیل بند )ج( ماده )١( 
قانون مبــارزه با قاچاق کالا و ارز )که 
مربوط به صلاحیت رسیدگی و جرایم 

متعلقه کالاهای ممنوع است( به جای 
ضبط کالاها اقدام به متروکه کردن آنها 
کرده است.وی در این رابطه می گوید: 
بررسی های انجام شده نشان می دهد، 
مسئولان مربوطه طبق این رویه نسبت 
به متروکه نمودن کالاهای گروه ۴ اقدام 
می کردند، این در حالی است که ورود 
این کالاها به کشور ممنوع بوده و طبق 
ماده ١٠۵ قانون امور گمرکی بایستی 
پس از طی تشریفات، به ضبط قطعی 
دولــت درآیند. البته در این خصوص 
باید ماده ٣۵ قانون امور گمرکی را نیز 
اضافه نمود کــه به موجب آن هرگاه 
کالای متروکه از نــوع کالای ممنوع 
باشــد توســط گمرک به نفع دولت 

ضبط می شود.
ســازمان اموال تملیکی در 
خدمت واردکننــدگان کالاهای 

ممنوعه
بعد از متروکه شدن این کالاها، 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی به موجب مواد ۹ و ٣۴ قانون 

تأسیس سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی، نســبت بــه فروش 
کالاهای متروکه اقدام می کند؛ وجوه 
حاصل از فــروش کالاهای متروکه 
پس از کسر هزینه های مربوط اعم از 
بیمه، حمل، تخلیه، باربری، بارگیری، 
انبارداری، آزمایش، حقوق گمرکی، 
ســود بازرگانی، مالیــات، عوارض 
متعلقه و کارمزد ســازمان در حساب 
سپرده نگهداری می شود تا در صورت 
مراجعه صاحب کالا براســاس اسناد 

مثبته به او بازگردانده شود.
با این اوصــاف، واردکنندگان 
کالاهــای ممنوعه به تــداوم فعالیت 
خود ترغیب می شوند؛ چراکه در این 
رویه، تقریباً بدون هیچ دردسری کالای 
خود را از طریق ســازمان جمع آوری 
و فــروش اموال تملیکــی به فروش 
می رسانند و با ارائه مستندات، وجوه 
حاصل از فروش را دریافت کرده و از 
زیر بار هزینه هایی همچون انبارداری 
نیز شــانه خالی می کنند! در نتیجه این 

اقدامات منجر به بی تأثیری محدودیت 
ورود کالاهــای ممنوع به کشــور و 
آسیب به تولید داخلی کشور می شود.

انســداد گلوگاه فســاد با 
صدور بخشنامه جدید گمرک

البتــه، اخیراً دفتر واردات و دفتر 
حقوقی گمرک ایران بخشنامه ای را به 
گمرک های اجرایی سراســر کشور و 
ادارات ستادی ابلاغ کرده است که بر 
اساس آن، گلوگاه فساد ناشی از ورود 
کالاهای ممنوع فاقد ثبت ســفارش 
و گروه اولویت ۴ از مبادی رســمی، 

شناسایی و مسدود شده است.
طبق بخشنامه اخیر دفتر حقوقی 
گمرک ایران که در اواسط شهریورماه 
به گمرکات اجرایی کشور ابلاغ شده 
اســت، حکم مقرر در تبصره ذیل بند 
)ج( ماده ١ قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز صرفاً شامل پرونده های موضوع 
قانــون مبــارزه با قاچــاق )از حیث 
صلاحیت رسیدگی و جرایم متعلقه( 
بــوده و در خصوص کالاهای ممنوع 
مشــمول مواد ٣۵ و ١٠۵ قانون امور 
گمرکی احکام مقــرر در قانون امور 
گمرکی حاکم اســت. در خصوص 

پروندهای موضــوع ماده ١٠۵ قانون 
امور گمرکــی، بخشــنامه معاونت 
امــور گمرکی در اواخر آذرماه ســال 
١۴٠٠ )مبنی بر ضبط قطعی کالاهای 
اولویت۴ پــس از امتناع صاحب کالا 
نســبت به عبور خارجــی یا مرجوع 
کردن کالا ظــرف مهلت قانونی( نیز 

ملاک عمل است.
واردات اقــام ممنوعه در 

پوشش کالاهای متروکه
رســوب کالا و کالاهای متروکه 
از جمله مســائلی اســت که به نوعی 
مولــود بی اعتنایی به سامان بخشــی 
نظام واردات کالا به کشــور اســت؛ 
در همیــن حال بنا بــر اعتقاد برخی 
کارشناســان، نبود یــک قانون جامع 
به منظور پیشــگیری از رسوب کالا به 
کشور احساس می شــود؛ در همین 
رابطه، لایحه پیشگیری از رسوب کالا 
در مبادی ورودی کشــور با وجود دو 
بار تصویب در هیئت دولت، بیش از 
۸ ماه اســت که در راهروهای پاستور 
خاک می خورد و جهت تصویب هنوز 
به مجلس شورای اسلامی ارائه نشده 

است.

واردات اقلام ممنوعه در پوشش کالاهای متروکه
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 روزنامه اقتصاد کیش

رشــته های  اقتصادی -  گروه 
شفاف شیشــه ای و پلاستیکی یا فیبر 
نوری اکنون بخش مهمی از تجهیزات 
ارتباطی زیرساختی در جهان را تشکیل 
داده اســت؛ فناوری اصلــی که طی 
ســال های گذشته در بخش ارتباطات 
ثابت ایران کمتر به کار گرفته شده بود، 
اما در دولت سیزدهم مورد توجه ویژه 
دولــت و وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات قرار گرفته است.
مجیــد ســلطانی - مدیر عامل 
شرکت مخابرات ایران - درباره آخرین 
وضعیــت اجرای پروژه فیبر نوری در 
کشور و استان تهران اظهار کرد: میزان 
فیبر نوری شــرکت مخابرات ایران در 
همه ابعاد )بین شــهری، داخل شهری 
و روســتایی(، از سال ١٣۹۹ و در کل 
کشــور، ١۶۹ هزار و ۵۴٠ کیلومتر بود 
که تا پایان نیمه اول ١۴٠٢ به عدد ١۹٢ 

هزار و ۶٣٠ کیلومتر رسیده  است.
وی افزود: اولین تاریخ ورود فیبر 
نوری به ایران به بیش از ٣٠ سال گذشته 
برمی گردد که شرکت مخابرات ایران 

در برقراری ارتباطات داخل شــهرها 
از این تکنولوژی اســتفاده کرد. میزان 
فیبــر نوری اجرا شــده شــهری، به 
صــورت تفکیک شــده از ۵٣ هزار و 
٧٧٠ کیلومتر به ۶۴ هزار و ٣۸ کیلومتر 
رســیده است. درباره میزان فیبر نوری 
اجرا شده بین شهری هم از ۴٠ هزار و 
٣٠۸ کیلومتر به ۴٢ هزار ۶٧۹ رســیده 
اســت و درباره آمار فیبر نوری انجام 
شــده در سطح روســتایی نیز از عدد 
٧۵ هــزار و ١۵٢ کیلومتر به ۸۴ هزار 
و ۹١٣ تغییر کرده است؛ بر این اساس 
می توان گفت شرکت مخابرات بحث 
توسعه فیبر نوری را در همه ابعاد جزو 
مهم ترین اهداف خــود می داند و در 
حال انجام کار است. سلطانی در ادامه 
 Fiber مخفف عبارت( FAT به تعداد
Access Terminal یا همان جعبه 
تقسیم فیبر نوری( نصب شده توسط 
شرکت مخابرات ایران اشاره و تصریح 
کرد: آنچه که مورد نظر و هدف گذاری 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اســت، فیبر نوری لایه دسترسی و آن 

چیزی اســت کــه از مراکز به محله ها 
می آید و در محله ها المان پسیو که به آن 
اصطلاحا FAT گفته می شود، نصب 
می شــود؛ تعداد کل FATهای نصب 
شده توسط این شرکت ٧۴ هزار ٢١۶ 
دســتگاه در محلات و مراکز صنعتی 
شده است. اما آن چه که به عنوان پروژه 
نجما از سال گذشته نصب کردیم، ٢۵ 
هزار و ٢٢ FAT در کل کشــور است 
که ١٧ هزار ۶٣١ تعداد از آن فعال بوده 

و می تواند سرویس ارائه دهد.
مدیــر عامل شــرکت مخابرات 
ایران گفت: در اســتان تهران ١۵ هزار 
و FAT ،۹٣۹ نصب شده که در طرح 
نجما و طی یک سال گذشته ۴ هزار و 
FAT ۹٢۴ نصب و ٣ هزار و ۶۸۴ تا از 
آن فعال است. نکته جالب این است که 
روزانه به آمار گفته شده افزوده می شود 
زیــرا پروژه نجما را دو ســاله یعنی تا 

پایان سال ١۴٠٣ تعریف کرده ایم.
وی تصریح کرد: یک اختلاف در 
تعریف پوشش فیبر نوری بین شرکت 
مخابــرات ایران و وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات وجود دارد. تعریف 
وزارت ارتباطات به این صورت است 
که اف ای تی نصب شــود و به شعاع 
٣٠٠ متــر در دور آن، هر خانه، مغازه 
و کســب و کار که وجود دارد، تحت 
پوشــش این دستگاه قرار می گیرد؛ اما 
تعریف ما کمی سخت تر است و برای 
شعاع ١٠٠ متر به بعد باید یک دستگاه 
اف ای تی نصب شــود.درحال حاضر 
پوشــش ما با تعریف خودمان، از دو 
میلیون و حدود ۸٠٠ هزار پورت گذر 
کرده اما بــا تعریف وزارت ارتباطات 
 FAT در حال حاضــر با همین تعداد
که در کشور وجود دارد، تقریبا هشت 
میلیــون پورت را رد کرده ایم و تا پایان 
امسال می توانیم ١٠ میلیون پوشش را 

با آن تعریف، ارائه دهیم.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران 
درباره طرح نجما با بیان اینکه این طرح 
فقط برای شرکت مخابرات ایران است 
و از منابع خود این شرکت، بدون اینکه 
مشوق یا بودجه ای دریافت کنیم برای 
آن اســتفاده می شود، تاکید کرد: حتی 

در کشــورهای توسعه یافته زمانی که 
توســعه فیبرنوری را در دســتور کار 
قرار می دهند، ابتدا بررســی اقتصادی 
می شــود و اگر طــرح اقتصادی دقیق 
نباشد، شــرکت متضرر خواهد شد. 
در این راســتا طرح نجمای مخابرات 
از بین ١٢ ســناریو و بررســی دقیق 
اقتصادی انتخاب شــد که برای مردم، 
کشور و مخابرات ایران مفید است. اگر 
با تعریف مخابرات، منطقه ای در تهران 
تحت پوشــش فیبر نوری قرار گرفته 
باشد، کمتر از یک هفته طول می کشد 
که این سرویس ارائه شود؛ بنابراین با 
بررســی های انجام شده تقریبا تا پایان 
ســال ١۴٠٣ اســتان تهران به گونه ای 
تحت پوشــش قرار داده می شــود که 
قریب به اتفاق کسانی که خواهان این 
فناوری هســتند، بتوانند آن را طی یک 

الی دو هفته دریافت کنند.
ســلطانی دربــاره هزینه هــای 
دریافت این فناوری برای مشــترکان 
نهایی گفت: این هزینه ها با مراجعه به 
سایت شرکت مخابرات ایران مشخص 
است و اتفاقا مشوق یا پروموشن هایی 
مانند مودم قســطی ارائه شــده  است. 
کســانی مانند صاحبان کســب و کار 
و مراکــز صنعتی که از این ســرویس 
استفاده کرده اند، بسیار راضی هستند. 
اما مشترکانی که درخواست اجرای این 
فناوری را دارند، می توانند به ســایت 
شرکت مخابرات ایران مراجعه کنند. 
نکته قابــل توجه این اســت اگر در 
منطقه ای تجمع تقاضا برای اســتفاده 
از فیبرنوری در منطقه ای افزایش یابد 
ما بلافاصله اقدام می کنیم. مدیر عامل 
شرکت مخابرات ایران درباره اینکه با 

توجــه به حرکت برخی کشــورها به 
سمت سرمایه گذاری برروی اینترنت 
ماهواره ای و پیشرفت تکنولوژی، لازم 
اســت که سرمایه گذاری در ارتباطات 
کشــور صرفا برروی فیبــر نوری و با 
این حجم انجام شــود؟ پاسخ داد: در 
این زمینه وقتــی می گوییم طرح باید 
اقتصادی باشــد، باید همه جوانب را 
بســنجیم؛ بحثی که وجــود دارد این 
اســت که اخیرا مقداری روند آهنگ 
حرکت به ســمت فیبرنوری حتی در 
بعضی کشورها  کند شده و شاید بیشتر 
به سمت اینترنت سیار حرکت کنند. به 
طور مثال برروی اینترنت ۴G نمی توان 
ســرعت بالاتری ارائه کــرد، بنابراین 
بعضی از شرکت های تلکام  دنیا بررسی 
کرده  و آهنگ ســرمایه گذاری خود را 

از فیبر نوری به اینترنت سیار برده اند.

وی افــزود: اما مــا در این زمینه 
یــک محدودیتی داریم و باید آن را در 
نظر بگیریم، اینکه سایر کشورها بسیار 
راحت تکنولوژی را انتخاب می کنند 
اما ما به این راحتی نمی توانیم این کار 
را انجام دهیم، اگر به عنوان کســی که 
در این حوزه فعالیت کرده و بر اساس 
مطالعاتی کــه کارشناســان ما انجام 
داده اند، باید توازنی بین ارتباطات ثابت 
و سیار ایجاد شــود و این نقطه توازن 
بسیار مهم است و در شرکت مخابرات 

ایران سعی بر این موضوع است.

مدیر عامل شرکت مخابرات ایران مطرح کرد:

آخرین وضعیت فیبر نوری در ایران
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